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Opsamling fra markvandring d. 11. juni 2025 i plan- og 
projektområdet for solcelleanlægget mellem Hadsten, 
Hadbjerg og Nr. Galten 
Formål 
Unison Energy Partners (UNISON) havde inviteret til markvandring i og omkring 
projektområdet i forbindelse med projektforslaget om solcelleanlægget mellem Hadsten, 
Hadbjerg og Nr. Galten. Denne var med formålet om: 

• At sætte projektplanerne i en landskabsmæssig kontekst, få indblik i de konkrete 
afstande og fortælle om tankerne og beslutningerne bag den landskabelige 
planlægning af projektet. 

• At vise dispositionsforslaget og herigennem igangsætte en åben dialog om de 
forskellige muligheder for andre lokale tiltag i projektet med fokus på de rekreative 
potentialer.  

Markvandringens rute er indtegnet på et kort nedenfor.  

Kort introduktion til projektet og processen frem til nu 
Indledningsvis gav UNISON en kort introduktion til projektets historik efter indsendelse af 
projektansøgning i 2023.  

1. August 2023: UNISON indsender ansøgning til Favrskov Kommune på baggrund af 
retningslinjer fra Favrskov Kommune (bl.a. omkring multifunktionalitet) 

2. Januar 2024: Politisk prioritering af projekter  

3. Februar/marts 2024: Idéhøring 

4. Sommer/efterår 2024: Tilpasning af projektet efter idéhøring (bl.a. tilføjelse af 
skovområder) 

5. November 2024: Igangsættelse af planproces  

6. April 2025: Høring af afgrænsningsnotat til miljøvurderingen 

7. Udarbejdelse af miljøvurdering og planforslag (pågår) 

Sideløbende med ovenstående proces, er der blevet etableret en dialoggruppe (bestående af 
lokale repræsentanter og privatpersoner), som efter de første indledende møder om 
forventninger til dialoggruppens rolle, har holdt to møder.  

Ydermere har der været afholdt møder med Danmarks Naturfredningsforening, naboer og øvrige 
lokale borgere. Dertil arrangerede UNISON i april et webinar om VE-lovens ordninger. Opsamlinger 
fra dialogmøderne mm. kan tilgås på projekthjemmesidens tidslinje.  

https://unisonenergy.dk/projekt-hadsten-nord/hadsten-nord-tidslinje-status/
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Sideløbende med ovenstående proces er der lavet undersøgelser af flora og fauna i plan- og 
projektområdet, som vil indgå i miljøvurderingen. 

Det forventes, at planforslaget samt miljøvurderingen kommer til politisk behandling i slutningen 
af 2025, hvorefter den offentlige høring på mindst 8 uger igangsættes. 

Opsamling fra markvandringen 
På den samlede strækning var der planlagt 13 orienteringspunkter/ophold, hvor UNISON 
orienterede om projektplanerne. Det udleverede kortmateriale kan tilgås i bilaget. 

Ved de forskellige ophold var der fokus på størrelser af delområder, såsom det rekreative areal ved 
Nr. Galten, skoven og skovbånd samt naturbeskyttede arealer. Derudover kunne 
markvandringens deltagere få en fornemmelse af bredden på den friholdte passage under 400 
kV-højspændingsledningerne samt faunapassagerne og stierne. Markvandringen gav også 
mulighed for at få et billede af terrænforskellene og hvordan der er arbejdet med intern 
afskærmning, for at dele terrænforskellene op. Der blev løbende talt om hvor meget solcellerne 
kunne ses fra de omkringliggende boliger, veje og stier ved de stop der var indlagt på ruten og 
hvor langt inde i lokalplanområdet solcellerne begynder. 

Byggefeltet til transformerstationen og batterier (omkring punkt 8) blev også passeret, hvor 
UNISON gav et indblik i byggefeltets udformning samt fordelene ved at inddrage 
energilagringsteknologier.  

Markvandringen kunne også give et billede af, hvorvidt plan- og projektområdet vil være synligt 
fra omkringliggende beboelse – både før og efter udvoksede beplantningsbælter. 
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På trods af UNISONs ihærdige forsøg på at gøre så meget som mulig opmærksom på 
markvandringen via sociale medier, kontakt til lokale foreninger og direkte e-
mail/telefonkorrespondance, blev det tilkendegivet, at invitationen ikke var nået ud til alle borgere 
i det nære lokalsamfund. For at inddrage borgerne så meget som muligt omkring tankerne bag 
projektets udformning, har UNISON i sinde at afholde endnu en markvandring efter høst. 
Nærmere informationer om dato og tidspunkt følger senest primo august.   

Opsamling på spørgsmål og tilkendegivelser 

Solceller 

• Hvor høje bliver solcellerne? 

Solpanelernes højde afhænger af det endelige design. Der er grundlæggende tre forskellige 
designmuligheder; sydvendte paneler, øst-vest vendte paneler og paneler med 
trackersystem. Lokalplanen forventes at give mulighed for solpaneler med en højde på op til 
3,5 meter. Du kan læse mere om panelerne og de forskellige designmuligheder på 
projekthjemmesiden. 

Friholdt arealer 
• Er der kommet konkrete ideer fra lokalsamfundet til det rekreative areal ved Nr. 

Galten? 

UNISON har allerede meget tidligt i processen opstartet en dialog om det rekreative areal ved 
Nr. Galten og modtaget forskellige input. Desuden blev der holdt et temamøde d. 29. januar 
2025 med formål om at drøfte muligheder indenfor det rekreative areal. Opsamlingen kan 
tilgås på projekthjemmesidens tidslinje. Det er endnu ikke endeligt besluttet, og der er fortsat 
rig mulighed for at komme med input – bl.a. via dette skema.  

• Hvad skal der ske med boligerne i området? 

Samtlige beboelser indenfor plan- og projektområdet nedlægges i henhold til kommunens 
retningslinjer. 

Lokalplanlægning – natur, miljø og beplantning 

• Der er forskelle i højden og terrænet som vil gøre anlægget synligt på afstand. Hvad 
gør I for at sikre afskærmning til området. 

Med et projekt i et varieret terrænlandskab arbejder vi med en række tiltag og principper, der 
tager hensyn til højdeforskelle. Bl.a. arbejder vi med at bryde solcellearealet op i forskellige 
delområder og herimellem etablere intern beplantning, som bidrager til afskærmning til 
anlægget – også over større afstande. 

 
• Hvordan kan vildtet tilgå området? 

Der etableres flere passager, som bl.a. skal give større dyr mulighed for at bevæge sig 
igennem projektområdet. Passagernes ender vil formes som tragte, og der plantes 

https://unisonenergy.dk/projekt-hadsten-nord/hadsten-nord-tidslinje-status/
https://us14.list-manage.com/survey?u=6ac29ea30bab6060cb482b600&id=400c46d87d&e=*%7CUNIQID%7C*
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beplantningsholme langs korridoren, som kan lede vildtet gennem passagen. Dyrenes adgang 
til arealet og påvirkningen på denne er undersøgt og behandles i miljøvurderingen. 
 

• Hvor bredt bliver beplantningsbæltet? 

Der vil som udgangspunkt blive etableret et 6-rækket beplantningsbælte (svarende til 10 
meter) om hele projektområdet. Vi har valgt at tilføje en højere beplantning ved to punkter (op 
til 6-8 meter højt), da der her vil være en særlig indsigt til projektarealet, bl.a. på baggrund af 
terrænforskelle. 
 

• Hvilke slags træer vil skoven bestå af? 

Det er endnu ikke endeligt besluttet, hvilken skov der plantes, men lokalplanen forventes at 
indeholde en bestemmelse om, at skoven skal etableres som blandet nåle- og løvskov 
bestående af hjemmehørende arter.  
 

• Hvorfor er det nødvendigt at etablere hegn? 

Af forsikrings- og sikkerhedsmæssige grunde opsættes hegn omkring solcellefelterne. På 
trods af hegnet, vil der være rig mulighed for at mennesker og dyr kan tilgå øvrige områder via 
stierne og friholdt arealer. Hegnet hæves, således at mindre dyr kan bevæge sig under hegnet 
ind i solcellefelterne, hvor de kan raste uforstyrret. 
UNISON følger løbende med i udviklingen af muligheder for at etablere solcelleprojekter uden 
hegn, dog med den nødvendige sikkerhed. For at teste etablering af anlæg uden hegn, er det 
besluttet, at de to mindre solcellefelter mod sydvest (mod Galten Hedevej) ikke indhegnes. 
Lokalplanen giver fortsat mulighed for etablering af hegn. 
 

• Fjerner I den eksisterende beplantning ved boligerne? 

Der er foretaget undersøgelser af al beplantning i plan- og projektområdet ved en biolog, som 
har vurderet hvilken beplantning der er særlig værdifuld, og hvilken beplantning der kan 
fjernes. Kortet i bilaget viser, hvilken beplantning der bevares. Øvrig beplantning kan fjernes.  

• Tekniske spørgsmål 

Under markvandringen blev de tekniske løsninger i området drøftet ad hoc. Det var samtaler 
om de forskellige solcelleløsninger der findes, levetider for udstyr, effektiviteten på anlægget, 
typer af batterier, brandslukning mm. 

Generelle tilkendegivelser 
• UNISON blev opfordret til at etablere projektet uden hegn. Der er bekymring for at vildtet tager 

skade af hegnet. 

• UNISON blev opfordret til at undersøge muligheden for en jordvold rundt om vandboringen i 
umiddelbar nærhed til projektarealets sydøstlige afgrænsning.  
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Bilag: 

1. Markvandringsrute 
2. Projektets delområder 
3. Stiernes udformning 
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Stiernes udformning

Grussti: Ca. 10 km
Trampesti: Ca. 5 km
Ridesti: Ca. 4,5 km
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